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 از ظرفیت هسته ای دنیا را دارد
آمریکا: تصمیم با ایران است!

  الهیان: بخشی از دوربین های 
فراپادمانی قطع می شود

در حالی که مقامات ایران تاکید دارند 
توقف مذاکرات وین و رسیدن به توافق 
به دلیل تعلل آمریکا در تصمیم گیری سیاسی 
است، یک مسئول وزارت خارجه آمریکا 
در گفت وگو با یک رسانه عربی با تاکید بر 
اینکه احتمال امضای توافق همچنان وجود 
دارد، تاکید کرد که تصمیم با ایران است، 
آیا می خواهد به توافق بازگردد یا به طور 
کامل از جامعه بین المللی دور شود! بیل 
روسو، معاون دستیار وزیرخارجه آمریکا در 
گفت وگو با الشرق الاوسط گفت: واشنگتن 
سیاست های منطقه ای ایران را جدای از 
مذاکرات هسته ای وین می داند، از نظر ما 
مذاکرات وین بر پرونده هسته ای متمرکز 
است. ما بر این باوریم که همچنان امکان 
امضای توافق وجود دارد که مقدمه آن 
بازگشت کامل و متقابل )به برجام( است. 
این مساله دستاوردهای حقیقی در راستای 
عدم اشاعه سلاح هسته ای محقق خواهد کرد 
و ما با دقت و توسط کارشناسان فنی خود به 
ارزیابی های مان ادامه می دهیم اما تصمیم با 
ایران است، آیا می خواهد به توافق بازگردد 
یا اینکه می خواهد به طور کامل از جامعه 

بین المللی دور شود.
 بردن پرونده هسته ای  به شورای 

حکام تست آخر دشمنان بود
چند روز پیش قطعنامه ای علیه ایران 
در شورای حکام صادر شد، قطعنامه ای که 
تاثیری در تصمیمات ایران ندارد. روزگذشته 
رئیس سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه بردن 
پرونده هسته ای ایران  به شورای حکام تست 
آخر دشمنان بود، گفت:  به صورت کاملا 
حقوقی و قانونی پاسخ آنها را دادیم. محمد 
اسلامی با بیان اینکه سازمان های بین المللی 
نباید از قدرت خود سوءاستفاده کنند، 
اظهارداشت: آنچه مهم بوده آن است که 
دنیا بداند ایران 3درصد از ظرفیت هسته ای 
دنیا را دارد اما بیش از 25 درصد از بازرسی ها 
از ایران انجام شده است. وی با بیان اینکه 
باید بررسی کرد کشورهایی که هیاهو و 
جنجال علیه ایران راه اندازی می کنند چه 
میزان بازدید از مراکز هسته ای آنان صورت 
می پذیرد، افزود: همین معاهده اخیر که بین 
فرانسه و استرالیا امضا شده در آن فرآوری 
پلوتونیوم صورت می گیرد و در زمینه 
بازفرآوری سوخت بوده و همان مسیر نظامی 
است؛ آیا نسبت به این کشورها حساس 
نیستند؟ رئیس سازمان انرژی اتمی با بیان 
اینکه این اقدامات در راستای سیاست فشار 
روانی، سیاسی و فشار حداکثری علیه ملت 
ایران است، ابراز داشت: دشمنان در واپسین 
نفس های خود، تست آخر خود را انجام دادند 
و پرونده ایران را به شورای حکام بردند که 
 به صورت کاملا حقوقی و قانونی پاسخ آنها 
را دادیم و اگر می خواهند  به معاهده پایبند  
باشند، هر آنچه در آنجا توا فق شده عین 
همان نه کلمه بیشتر و نه یک کلمه کمتر 
می تواند اجرا شود. رئیس سازمان انرژی 
اتمی با درج یادداشتی اینستاگرامی گزارشی 
از سفرش به شهرهای نطنز و بادرود در 
جریان بیست و پنجمین سفر استانی دولت 
مردمی به استان اصفهان را منتشر کرد که در 
بخشی از آن آمده است:»در جریان بازدید از 
شهرهای نطنز و بادرود با ظرفیت  و توانمندی 
منطقه در حوزه های صنعتی و کشاورزی 
آشنا شدم و با بررسی برنامه های کوتاه مدت 
و بلندمدت، اولویت هایی به منظور رفع 

مشکلات و رشد شهرستان مطرح شود. 
 صدور قطعنامه تحت تاثیر لابی 

صهیونیسم
همچنین زهره الهیان، عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به اینکه این 
قطعنامه تحت تاثیر لابی صهیونیسم صادر 
شده است، گفت: صدور قطعنامه ای علیه 
ایران در شورای حکام نشان دهنده آن 
است که جمهوری اسلامی ایران نباید 
بیشتر از آنچه گذشت، به این حسن نیت 
و شفاف سازی خود ادامه دهد. الهیان 
درخصوص قطعنامه ضدایرانی شورای 
حکام، افزود: متاسفانه در این قطعنامه 
جمهوری اسلامی ایران به عدم همکاری 
با آژانس بین المللی انرژی اتمی متهم شد 
که این پاسخ به حسن نیت و شفافیت ایران 
کاملا غیرمنصفانه، سیاسی و مغرضانه 
است. عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی متذکر 
شد: بعد از تصویب قانون اقدام راهبردی 
برای لغو تحریم ها، باید بخشی از دوربین ها 
قطع می شد که بر اساس حسن نیت ایران، 
این دوربین ها قطع نشد و ضبط ادامه پیدا 
کرد. البته این مساله مورد انتقاد مجلس و 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
قرار گرفت. الهیان اظهارداشت: نیاز بود 
که این پاسخ مقتدرانه به طرف مقابل داده 
شود تا آنان تلقی نکنند که همکاری ایران 
با آژانس باید فراتر از قانون اقدام راهبردی 
برای لغو تحریم ها باشد. ما معتقدیم که باید 
از حقوق ملت ایران و حق مسلم هسته ای 

کشورمان در مسیر صلح آمیز دفاع شود. 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: شاید خود نماینده اصفهان نیز 
فکرش را نمی کرد که صحبت هایش در خصوص ازدواج جوانان و 
جوانی جمعیت با واکنش  های بسیاری مواجه شود و مورد تخطئه قرار 
گیرد. اما طرح امیرحسین بانکی پور مبنی بر ازدواج دختران ایرانی با 
مردان شیعه در سایر کشورها باعث شد تا سیلی از انتقادات به سوی 
این نماینده مجلس روانه شود. ماجرا از این قرار است که بانکی پور در 
گفت وگو با »ایسنا« با اشاره به طرح جوانی جمعیت و ازدواج جوانان 
و عدم تناسب تعداد پسران مجرد و دختران نسل قبل در خصوص 
راهکار خود برای این مساله گفت: »برای این مساله دو پیشنهاد وجود 
دارد که یکی می تواند ازدواج بین المللی باشد، به این معنی که این قشر 
از دختران مجرد با توجه به کمبود پسر مجرد در کشور با مسلمانان و 
شیعیان علاقه مند به ایران ازدواج کنند؛ از این طریق نه تنها توسعه 
فرهنگی اتفاق افتاده است و ارتباطات بین المللی تقویت می شود، 
بلکه این نسبیت به هم ریخته در کشور نیز بر طرف می شود.« این 
اظهارات بانکی پور با واکنش های منفی کاربران در فضای مجازی 
مواجه شد. چنانکه محمدعلی ابطحی، فعال سیاسی اصلاح طلب 
در پاسخ به نماینده اصفهان در توئیتی نوشت؛ »بیشترین چیزی که 
دختران ایرانی نیاز دارند دخالت نکردن دیگران در زندگی شخصی 
آنهاست. دختر کالای صادراتی نیست که کسی تصمیم بگیرد آن را 
به عقد شیعیان کشورهای دیگر درآورد.« البته این پایان ماجرا نبود و 
اعتراضات به صحن مجلس نیز کشیده شد. چنانکه روزگذشته فضای 
مجلس نیز دست کمی از فضای مجازی نداشت و در دقایقی متشنج 
شد و تعدادی از نمایندگان در مقابل صندلی بانکی پورجمع شده و 
به او انتقاد کردند. اعتراضات به این صحبت از طرف نمایندگان زن 
مجلس شروع شد. آنها به صورت دسته جمعی مقابل صندلی بانکی پور، 
نماینده اصفهان جمع شده و انتقادات خود را بیان می کردند؛ 
انتقاداتی که با دفاع بانکی پور مواجه شد. شاید همین واکنش 
نمایندگان زن بود که باعث حساسیت نمایندگان مرد شد و تعدادی 
از آنها سوالات خود را از بانکی پور پرسیده و تعدادی هم با صدای بلند 
او را مورد عتاب قرار  دادند. هر چند که در نهایت این اتفاقات با ورود 
هیات رئیسه مجلس به صحن علنی پایان یافت و نمایندگان به روال 
عادی مجلس بازگشتند اما این مساله در خلال جلسه علنی مجلس 
نیز ادامه داشت و نمایندگان در این خصوص تذکراتی را ارائه کردند. 
این در حالی است که بسیاری معتقدند بهارستان نشینان به جای طرح 
چنین موضوعاتی که صرفا به تحریک افکارعمومی و واکنش منفی 
جامعه منجر می شود باید فکری به حال وضعیت معیشتی و سفره 
مردم کنند. هر چند که مساله جوانی جمعیت و ازدواج جوانان نیز در 
جای خود باید مورد بررسی دقیق و کارشناسانه قرار گیرد و از اظهارات 

سطحی نیز در این خصوص خودداری شود. 
  از واکنش نمایندگان تا فراکسیون زنان 

در پی اظهارات اخیر امیرحسین بانکی پور، نماینده اصفهان و 

رئیس کمیسیون مشترک طرح حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 
درباره راهکار »ازدواج بین المللی« روزگذشته برخی نمایندگان 
مجلس واکنش هایی به صحبت  های اخیر وی داشتند. معین الدین 
سعیدی، نماینده مردم چابهار در مجلس درخصوص اظهارات خیر 
بانکی پور اظهارداشت:  واقعا اینها توهین به کرامت زن ایرانی است. 
وی افزود: اصلا ما چکاره هستیم که برای زنان ایرانی تعیین تکلیف 
کنیم؟ از طرف دیگر فاطمه قاسم  پور، رئیس فراکسیون زنان مجلس 
نیز در جلسه علنی در تذکری اظهارداشت:  از این تریبون به تمام زنان 
و دختران و مردان غیور سرزمین خود اعلام می کنم که حفظ  شأن و 
منزلت آنها را بر خود واجب می دانیم و در این مسیر گام برمی داریم. 
در همین راستا اعضای فراکسیون زنان مجلس در نشست خبری 
نسبت به اظهارات امیرحسین بانکی پور نماینده اصفهان به دلیل 
طرح راهکار »ازدواج بین المللی« اعلام موضع کردند. سارا فلاحی 
نماینده ایلام بیان داشت: قطعا ما به عنوان نمایندگان مردم و بانوان 
با چنین اظهارنظرهایی که صرفا شخصی است و نمی توان آن را به 
کلیت مجلس تعمیم داد، مخالفیم. متاسفانه این اظهارنظرها هر از 
چند گاهی اتفاق می افتد؛ برخی به زنان نگاه ابزاری دارند که ما مخالف 
این موضوع هستیم. فاطمه مقصودی دبیر فراکسیون زنان نیز گفت:  
اینگونه سخن گفتن مسلما بازتاب های خیلی بدی در جامعه دارد. با 
برخی صحبت های شاید سخیف نمی شود به کرامت زن آسیب زد. 
کلام های خارج از عرف را به خوبی رصد و آنها را به شدت محکوم 

می کنیم.
 توضیحات نماینده اصفهان

نماینده اصفهان در واکنش به اعتراض نمایندگان به صحبت هایش 
درباره »ازدواج بین المللی« اظهارداشت: برادر بزرگواری در خلال 
صحبت هایش تذکری به ما داد. همه ما مجلسی ها می دانیم رسانه های 
معاند سخنان به خصوص سخنان نمایندگان را تقطیع می کنند و به 
تخریب مجلس می پردازند. از نمایندگان مجلس که خودشان زمانی 

قربانی تقطیع شده اند، انتظار دارم هر وقت در پیامکی اظهارنظری 
را می خوانند ابتدا صحبت های کامل طرف مقابل را شنیده و بعد 
قضاوت کنند. امیرحسین بانکی پور گفت: صبحت های من در یک 
محیط علمی و آکادمیک بود. در آن محفل علمی تاکید کردم که این 
بحث بیشتر تحلیل آماری است. اما صحبت هایم را تقطیع کرده و جو 
منفی ایجاد کردند. به نوبه خودم از بانوانی که ممکن است این تقطیع 
ذهن آنها را آزرده کرده باشد از طرف آن رسانه های غلط عذرخواهی 
می کنم، اما معتقدم نباید صورت مساله را پاک کرد. البته تعدادی از 
نمایندگان مشخصا نمایندگان زن مجلس با صدای بلند به بانکی پور 
گفتند که عذرخواهی کند و یکی از نمایندگان به او گفت که »آخرش 

هم عذرخواهی نکردی.«
 موضوع از اساس نادرست است

رئیس فراکسیون خانواده در مجلس دهم با اشاره به صحبت های 
اخیر نماینده اصفهان در خصوص طرح ازدواج بین المللی بیان داشت: 
ازدواج افراد؛ چه زن و چه مرد بحثی کاملا خصوصی و شخصی است 
و اینگونه نیست که نماینده ای بخواهد به خود اجازه دهد که برای 
مردم تصمیم بگیرد که چگونه ازدواج کنند و این اصل مساله است که 
بسیار نادرست است که در حقیقت عواطف و احساسات زنان و مردان 
را تحریک می کند.  همان طور که در مجلس نیز نمایندگان زن و مرد 
نسبت به موضوع اعتراض داشتند و حساسیت نشان دادند. پروانه 
مافی به »آرمان ملی« گفت: این نشان می دهد که از اساس این موضوع 
نادرست است و نباید طرح می شد. اما من می خواهم به آقای بانکی پور 
توصیه ای کنم که به جای اینکه بنشینند و این طرح  های عجیب و 
غریب را که موجب جریحه دارشدن احساسات می شود را طرح کنند 
به طرح های بسیار خوبی که در گذشته مجلس مصوب اما اجرایی 
نشده بپردازند. وی افزود: در سال 84 مجلس وقت قانونی را در مورد 
ازدواج جوانان تصویب کرد که در این قانون مزیت های نسبی خوبی را 
می بیند و برای اجرا ابلاغ می شود که متاسفانه دولت وقت آن را اجرا 
نمی کند. عضو فراکسیون امید مجلس دهم بیان کرد: می خواهم به 
ایشان بگویم شما که در لباسی نمایندگان مردم در مجلس نشستید 
به جای این افکار و این حرف ها که خیلی هم نه عملیاتی می شود و 
نه جایگاه درستی دارد به همان قوانینی که در گذشته تصویب اما 
اجرا نشده بپردازید. مافی تاکیدکرد: حال که نمایندگان مجلس در 
بحث نظارت فعال تر شده و بخشی از روزهای هفته را به طور خاص 
به نظارت بر قوانینی که اجرایی شده تخصیص می دهند این قانون را 
نیز پیگیری کنند که این قانون بحث ازدواج جوانان را تسهیل کنند.  
عضو فراکسیون زنان مجلس دهم تصریح کرد: ما در کشوری زندگی 
می کنیم که کمبود مرد نداریم اما متاسفانه آقای بانکی پور اشاره 
داشته که تعداد مردان مجرد در کشور کم است. به ایشان توصیه 
می کنم به مرکز آمار ایران مراجعه کنند و ببینند که آمار مردان نسبت 

به زنان هر سال 24 نفر زیادتر است. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: در صداوسیما چه خبر است؟ 
این روزها اخبار قابل تاملی از جام جم شنیده می شود که چندان 
خوشایند نیست. امروز صدا وسیما مجبور به تعطیلی برخی 
برنامه هایی  است که برای صدا و سیما از اهمیت بالایی برخوردار  
است. در آخرین مورد دستور توقف پخش برنامه »طبیب« از 
شبکه3 سیما را دادند. ماجرا اینگونه بود که اظهارات عجیب 
دکتر حسن براتی جراح زانو در برنامه طبیب باعث تعطیلی 

موقت این برنامه شد .
  صداوسیما عذرخواهی کرد!

در پایگاه اطلاع رسانی سیما آمده است: معاونت سیما در پی 
ضعف مفرط برنامه طبیب شبکه 3 در رعایت استانداردهای 
برنامه تخصصی زنده، به استحضار مردم شریف ایران می رساند؛ 
متاسفانه در برنامه طبیب شبکه3، از سوی مهمان ادعایی عجیب 
و غیرعلمی مطرح شد که به درستی موجب تعجب و تذکر و 
اعتراض جمعی از استادان مومن و متعهد کشور به این ادعای 
غیرعلمی و جریحه دارشدن احساسات پاک مخاطبان مومن و 
فهیم شد. متاسفانه مجری برنامه نیز با وجود داشتن تجربه کافی، 
نتوانست به موقع در واکنش به این ادعای عجیب، از مهمان 
برنامه مستنداتی برای این اظهارنظر درخواست کند و اظهارات 
غیرمستند مهمان را تصحیح کند. معاونت سیما در پی این اتفاق 
غیرقابل توجیه در آنتن زنده، ضمن عذرخواهی از عموم مخاطبان، 
پخش برنامه طبیب را به دلیل ضعف و قصور دست اندرکاران برنامه 
تا اطلاع ثانوی با هدف اصلاح رویه های خلاف ضوابط متوقف 
می کند. این برنامه در آینده نزدیک و پس از اطمینان از رعایت 
استانداردهای ضروری برنامه های زنده و تخصصی، پخش خود را 

از سر خواهد گرفت.

  از ایران بروید!
 مشخص نیست افرادی که به نام کارشناس در برنامه های 
صداوسیما حضور پیدا می کنند صلاحیت خود را از چه مراجعی کسب 
کرده اند که حتی اصولگرایان به گفتار این کارشناسان انتقاد می کنند. 
هنوز در اذهان هست که کارشناس صداوسیما به مردم گفت: »وقتی 
می بینید اجناس گران شده اند، برنج خالی بخورید و میوه نخورید؛ 
مگه چی میشه؟!« یا، مجری شبکه افق صداوسیما در اظهاراتی و 
شگفت انگیز گفته بود: »هر کسی مثل من فکر نمی کند، جمع کند و از 
ایران برود!« این رفتارها و عملکردها صدای اعتراض اصولگرایان را هم 
بلند کرد مانند سال 1400 که خبرگزاری ایکنا نوشت: »یکی تجویز 
می کند که اگر فلان پماد را استفاده کنید همه بیماری های شما شفا 
خواهند یافت. دیگری کتابش را که در آن رازهای درمان همه دردها 
را نوشته تبلیغ می کند و آن یکی هم وعده درمان صددرصدی در 
مطب شمال شهرش را می دهد. سرآمد همه هم درمان کرونا با نیش 
زنبور و روش های دور از باور دیگر بود. گویی رسانه ملی به تریبون 
برخی پزشکان تبدیل شده که برای خود مشتری جذب کنند اما چه 
کسی مسئول رسیدگی به این آشفته بازار است؟« ستاد اقامه نماز در 
بیانیه ای ضمن محکومیت اهانت به نماز توسط کارشناس رسانه ملی 
گفت: اقامه نماز پشتوانه سلامت و آرامش روانی و سعادت جوامع 

بشری است و این کار ناشی از فقر علمی و پژوهشی است.
  کارشناسان پولی به جای متخصص!

کامران خداکرمی؛ جراح و متخصص گوش، حلق وبینی که با 
صداوسیما هم همکاری داشته و در برنامه های متعدد حضور یافته 
از پشت پرده برخی برنامه های سلامت محور تلویزیون گفت: حدود 
15 سال پیش شورای سیاست گذاری در این خصوص در صداوسیما 
بود که هرکسی را که با آن رفیق بودند به عنوان کارشناس به برنامه 

دعوت می کردند. مسئول برنامه نمی دانست که فرد دعوت شده 
صلاحیت ارائه اطلاعات در رسانه ملی را دارد یا خیر! او ادامه داد: 
بعداز آن اعتراض هایی صورت گرفت و برخی پزشکان عمومی 
برای سنجش صلاحیت کارشناسان برنامه ها انتخاب شدند که 
آنها هم برای این کار مناسب نبودند زیرا اطلاعات کافی در این 
خصوص نداشتند. اشتباه اینجا بود که صداوسیما از انجمن های 
علمی کمک نگرفت.  این متخصص گوش، حلق وبینی افزود: بعداز 
مدتی انجمن های علمی و نظام پزشکی به صداوسیما نامه نوشتند 
و خواستند که هرکسی دعوت می شود تاییدیه از انجمن ها را داشته 
باشد که تا مدتی شرایط خوب بود اما بعد صداوسیما به برخی 
شبکه ها اجازه داد که به صورت محدود برای تبلیغات از پزشکان 
دعوت کنند و پزشک به برنامه پول بدهد. امروز هم در برخی 
شبکه ها این کار انجام می شود. شورای سیاست گذاری صداوسیما 
بیشتر به مسائل سیاسی ورود می کند تا علمی البته بحث ما بر روی 
پزشکانی نیست که پول می دهند و به برنامه می آیند بلکه پزشکانی 
هستند که از سر رفاقت با عوامل برنامه بدون داشتن صلاحیت 
به صداوسیما می آیند هرچند که هر دو اتفاق نادرست است.  او 
ادامه داد: کسی که به عنوان کارشناس می آید باید معلومات کافی 
داشته باشد و در کنار آن حتی سواد رسانه بداند. علاوه بر آن باید 
فیلترهایی برای انتخاب کارشناسان هم در صداوسیما و هم در 
نظام پزشکی وجود داشته باشد. حضور کارشناسان بدون معلومات 
در رسانه ملی باورهای غلط در مردم ایجاد می کند و اعتماد آ نها به 

تلویزیون را کم می کند. 
  عذرخواهی بس است

به نظر می رسد صداوسیما علاقه ای به حضور متخصصان واقعی در 
هر حوزه ای را ندارد. علاقه صداوسیما به آنانی است که عقاید مدیران 
صداوسیما و تصمیم گیران را تایید می کنند. زمین برای حضور این 
افراد باز است و حضورشان با افزودن عنوان دکتر یا کارشناس به آنها 
طبیعی جلوه می کند. به نظر می رسد لازم است صداوسیما به جای 
عذرخواهی به تغییر در رویه های خود بپردازد واز کارشناسان واقعی 

دعوت کند تا مجبور به عذرخواهی نباشد.

کارشناسان واقعی را اخراج کردید، حالا باید عذرخواهی کنید

تـوقیــف »طبیب« صـداوسیمــا!

»آرمان ملی« اظهارات نماینده اصفهان در مورد ازدواج جوانان را بررسی می کند

واكنش های گسترده به پيشنهاد ازدواج  از نوع بين المللی!
   امیرحسین بانکی پور: سخنانم را تقطیع کردند

  
  دیگــر

 برای مذاکره، 
مذاکره نمی کنیم

مابقی وزرای ناکارآمد 
 جسـارت استعفـا

 داشتـه بـاشند

  
 منزل احمد مهدوی دامغانی

  تا الان از مصادره 
درنیـامـده

احمد مهدوی دامغانی از بزرگان حوزه پژوهشگری بود 
که چند روز قبل درگذشت. یک فعال سیاسی نوشت: جالب 
است بدانید منزل مسکونی دکتر احمد مهدوی  دامغانی تا 
الان از مصادره درنیامده است، این استاد تا روز های آخر عمر 
با گرفتاری و سختی روی ویلچر به دانشگاه می رفتند. صادق 
خرازی افزود: دو هفته پیش حالشان خوب نبود درخواست 
داشت که اگر فوت کردم من را به مشهد ببرید خداوند خیر 
دنیا و آخرت به سفیر بامرام و معرفت دکتر روانچی بدهد که 
همه کاری کردند تا ا ن شاا... این امر محقق شود. ناصر، فریده و 
زهرا خانم فرزندان استاد، چون پدر در اوج مناعت طبع زندگی 
می کنند از مسئولان درخواست عاجزانه دارم که مشکلات این 
استاد که در زمان حیاتش حل نشد، حداقل در دوران وفات 

برای فرزندانشان گره گشایی شود. 

استعفای وزیرکار سبب شد تا برخی نمایندگان مجلس 
از وزرای دیگر که عملکردشان از نظر آنها مظلوب نیست، 
بخواهند که استعفا دهند. یک نماینده مجلس گفت: انتظار 
داریم مابقی وزرای ناکارآمد به ویژه وزیر صنعت، معدن و تجارت 
مانند وزیرکار استعفا دهد. شهریار حیدری اجرای رتبه بندی 
معلمان و همسان سازی حقوق بازنشستگان را ضروری دانست 
و با تذکر به رئیس جمهور درخصوص کارکرد و عملکرد وزیر 
صمت، افزود: متاسفانه این وزارتخانه به یک وزارتخانه ناکارآمد 
تبدیل شده است، ضمن آنکه از وزیرکار که خود استعفا کرد 
تشکر می کنیم. شهریار حیدری ادامه داد: آقای رئیس جمهور 
یا معاونان پارلمانی را در وزارتخانه ها و سازمان ها حذف کنید 
یا اختیار دهید، چرا که در حال حاضر معاونان پارلمانی صرفا 

نقش رابط را دارند نه معاون. 

علی قمی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

اسرائیل توان حمله به ایران را ندارد
 جغرافیای اسرائیل آسیب پذیر است

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: با ورود مذاکرات 
وین به مرحله و شرایط حساس، مقامات تل آویو همواره 
تلاش داشتند که در سایه اغوا و ترغیب خود، مقامات 
واشنگتن و تروئیکای اروپایی برجام را به این باور برسانند 
که یک مذاکرات نتیجه محور حول محور احیای برجام، 
واجد بیشترین مخاطرات امنیتی برای متحدان واشنگتن 
در منطقه غرب آسیا به ویژه برای حیات سرزمینی رژیم 
صهیونیستی خواهد بود. حالا و در شرایطی که مذاکرات 
وین با بن بست و وقفه مواجه شده است، دولت ائتلافی 
نفتالی بنت در سایه دکترین اختاپوس بر لزوم راهبرد بریدن 
سر هشت پا سخن می گوید به این معنی که این راهبرد 
شرایط دو کشور را در وضعیت رویارویی و ورود به مرحله 
یک جنگ پرشدت قرار داده است. انعکاس این راهبرد 
و انعکاس پربسامد آن در رسانه های دست راستی رژیم 
صهیونیستی، موجب تقویت این گمانه شده است که خطر 
رویارویی میان ایران و رژیم صهیونیستی تا چه میزان جدی 
است؟ در راستای بررسی این مساله آرمان ملی گفت وگویی 
با دکتر علی قمی، تحلیلگر ارشد مسائل راهبردی و سیاسی 

داشته است که در ادامه می خوانید. 
 به چه دلیل رژیم صهیونیستی در ماه های اخیر 

در مسیر احیای برجام سنگ اندازی کرده است؟
 به باور من دلیل اصلی وکلیدی مقامات تل آویو برای 
مخالفت با برنامه های هسته ای و به ویژه در شرایط حاضر 
بابت بازسازی، ترمیم و در نتیجه احیای برجام بیش از 
همه مرتبط با انگاره های مقامات کشورمان در قبال رژیم 
صهیونیستی است. بعد دیگر ماجرا مربوط به نگرشی 
است که مقامات تل آویو در قبال کشورمان دارند. درواقع 
در نگاه و باور مقامات تل آویو و حتی مجموعه های عربی، 
ایران از گروه های  مقاومت در خاورمیانه نظیر حزب ا... 
لبنان، جهاد اسلامی فلسطین و حماس حمایت به عمل 
می آورد. افزون بر این، مقامات تل آویو مدعی هستند که 
ایران برای بر اندازی متحدان آمریکا در منطقه غرب آسیا 
تلاش می کند. بنابر این رویکرد سیاسی و امنیتی ایران در 
خاورمیانه  دراستای محو و نابودی کامل اسرائیل تنظیم 
شده است. تحت این شرایط، مذاکرات وین و در نتیجه 
احیای برجام می تواند بر رفتار تهاجمی ایران در قبال 
اسرائیل بیفزاید. به همین خاطر است که آنها تلاش دارند که 
علاج واقعه را قبل از وقوع در دستورکار قرار دهند و با تدوین 
راهبرد های تقابلی نظیر دکترین اختاپوس، خطرات ادعایی 
منتسب به ایران را بی اثر کنند. این باوری اشتباه است که در 

برخی کشورهای منطقه نهادینه شده است. 
 دکترین اختاپوس چه ماهیتی دارد و لزوم 

اجرایی سازی آن چیست؟
ببینید دکترین اختاپوس دولت ائتلافی نفتالی بنت، از 
منظر کاربردی بیشتری حالت استعاری ومتفافورمیسم 
دارد. درواقع اختاپوس استعاره و انعکاسی از رفتار های 
منطقه ای ایران در منطقه غرب آسیاست. البته کاربرد 
اختاپوس از منظر پیشینه و زمانی مسبوق به سابقه است 
و آن را می توان روی دیگر راهبرد لزوم کوبیدن سر مار از 
عبدا... بن عبدالعزیز پادشاه عربستان سعودی در فاصله 
سال های 2005 تا 2015 بابت مهار ایران در هندسه 
ژئوپلیتیک غرب آسیا دانست. روزگاری نه چندان دور، 
عبدا... بن عبدالعزیز که برخلاف اسلافش رابطه خوبی 
با تهران داشت، به سفیر خود عادل الجبیر در واشنگتن 
سفارش کرده بود که به مقامات آمریکا این پیام را انتقال 
دهد که برای پایان دادن به برنامه هسته ای ایران، کافی 
است که سر مار کوبیده شود. بنابراین و طبق قالب های 
ادراکی و تحلیلی مقامات تل آویو به ویژه نفتالی بنت، 
خطر راهبرد های اعلامی و اعمالی ایران همانند خطرات 
اختاپوس در کف دریاها، اقیانوس ها برای سایر موجودات 
آبزی مخاطره آفرین و مرگبار است. البته این ادعای 
مقامات سعودی و صهیونیستی است زیرا عامل اصلی 
ناامنی در منطقه خودشان هستند. در واقع ایران را طبق 
قالب های ادارکی و تحلیلی نفتالی بنت و سایر جریان های 
راستگرا در رژیم صهیونیستی باید سر این اختاپوس 
دانست و بازو ها و پاهای را می توان همان گروه های 
جهادی نظیر حزب ا... در لبنان، حماس در فلسطین، 
حوثی ها در یمن، کتائب حزب ا... و الحشد الشعبی در 
عراق در نظر گرفت. حال اجرایی سازی دکترین اختاپوس 
که به دنبال توقف مذاکرات وین رقم خورده است، مقامات 
تل آویو را به این باور رسانده است که حیات سرزمین 
تل آویو با تهدیدات فزاینده تهران مواجه و ایده نابودی 
و امحای کامل اسرائیل از رهگذر اقدام و واکنش متقابل 

رقم خواهد خورد.
 امروز تا چه میزان خطر رویارویی ایران با 

اسرائیل جدی است؟
به نظر نمی رسد که خطر یک جنگ پرشدت اسرائیل 
با ایران در شرایط حاضر وجود داشته باشد. این گمانه 
بدان جهت قوت می گیرد که اولا اجرایی سازی دکترین 
اختاپوس صرفا به جهت موازنه وحشت و به مثابه اهرمی 
است که قرار است تهران را در عقب نشینی در قبال کاهش 
تعهدات برجامی آماده نماید. درواقع میان آمادگی ایران 
برای پذیرش و قبول به پای میز مذاکره بعداز توقف در 
مذاکرات وین با تهدید تل آویو در قالب دکترین اختاپوس، 
یک رابطه معناداری وجود دارد. در شرایط حاضر ما شاهد 
نوعی سردرگمی در راهبرد های اعمالی رژیم صهیونیستی 
در قبال ایران هستیم. حال ممکن است رژیم صهیونیستی 
قابلیت های تاکتیکی، تروریستی، امنیتی و اطلاعاتی را در 
قبال ایران به انجام رساند و سلسله رفتارهای ایذایی را در 
دستورکار قرار داده است اما این ایران است که از لحاظ 
ساختار و راهبردی دست بالا را در قبال اسرائیل دارد. امروز 
اسرائیل تکنولوژی حمله به ایران را ندارد. آنچه  از گفتمان ها 
و راهبردهای آنها به گوش می رسد، با عمل فاصله دارد و در 
مرحله شعار باقی مانده است. از طرف دیگر اسرائیل رژیم 
بسیار کوچکی است، بنابراین از منظر جغرافیایی اسرائیل 
به شدت آسیب پذیر است. ضمن آنکه مقامات تل آویو 
آموخته اند که برای چنین جنگی هزینه نکنند و راهبرد آنها 

فقط آن بود که آمریکا را وارد جنگ کنند. 

قطعنامه شورای حکام تاثیری در فعالیت های ایران ندارد و 
نباید آن را جدی گرفت. یک نماینده مجلس در مورد قطعنامه 
آژانس بین المللی انرژی اتمی و تاثیر آن بر مذاکرات گفت: 
این قطعنامه بیشتر فنی بود اما آنها سیاسی اش کردند آنها 
بازدید کردند، گزارش تهیه کردند و معلوم نیست چه ضرورتی 
دارد که چنین قطعنامه ای صادر کنند. قطعا این قطعنامه بر 
مذاکرات تاثیری ندارد. سردار اسماعیل کوثری با بیان این 
مطلب افزود: البته چنین رفتارهای از اینها که مصوبات برجام 
را هم قبول ندارند بعید نبود. کاملا روشن است که ما به تمام 
تعهدات برجامی مان عمل کردیم آنها نیز بازدید کردند، الان 
که می خواهند برگردند و باید به تعهداتشان عمل کنند چنین 
بهانه های را می آورند. وی ادامه داد: ما دیگر برای مذاکره، 

مذاکره نمی کنیم.


